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  محمد علي ميرزايي
نمايش »جاي خالي ما« به نويس�ندگي نفيس�ه بيدي و راحله 
قب�ادي و كارگردان�ي رض�ا راد از 8مرداد ماه در س�الن اصلي 
ت�الار محراب ب�ه روي صحن�ه مي رود و ق�رار اس�ت به مدت 
دو روز ه�م در محوطه مي�دان امام حس�ين)ع( اجرا ش�ود؛ 
نمايش�ي كه تمي اقتصادي دارد و ش�ايد براي اولين بار باشد 
ك�ه اينگونه به ي�ك معض�ل اقتصادي ق�رار اس�ت پرداخته 
ش�ود از همين رو ب�ا حس�ين ميرزاي�ي تهيه كنن�ده اين اثر 
گفت وگ�وي كوتاهي انج�ام داديم ك�ه از نظرت�ان مي گذرد: 

چطور شد كه به كاري با اين موضوع پرداختيد؟
با توجه به اينكه در حوزه تئاتر كاري با اين تم پرداخته نشده است.  
رشد كردن در فضاي اقتصادي و رش��د اقتصادي يك اكو سیستم 
اس��ت كه مجموعه هاي به هم پیوس��ته بايد با هم كار كنند و هم 
اقدامات تسهیل گرانه انجام شود، مثل سیستمي كردن فرآيندهاي 
تحقق دول��ت الكترونیك كه همه اينها در راس��تاي بهبود فرآيند 

انجام كار اس��ت اما مادامي كه مفاسد اقتصادي وجود داشته باشد 
و انگیزه لازم نزد مديران و مردم و همه فعالان وجود نداشته باشد، 
هیچ كس نمي تواند در جايگاه خود قرار بگیرد و پرداختن به مفاسد 
اقتصادي تبديل به يك كلیشه شده است . علت اينكه از ابزار تئاتر 
استفاده كرديم اين است كه ما از حوزه هاي مختلف رسانه اي مثل 
مستند، سمینار گزارش، خبر و... استفاده كرديم و هنر تئاتر يكي از 
محصولات رسانه است كه بسیار اثرگذار است كه تصويري از زندگي 

اجتماعي را در آن مي بینیم. 
نمايش »جاي خالي ما« تا چه اندازه موفق بوده است؟

زماني كه بخواهیم مفهومي را به ديگران منتقل كنیم و زماني كه 
بخواهیم آن را تبديل به يك نوشته كنیم، وقتي مراحل را طي كنیم 
ناخودآگاه فیلترهايي در مس��یر قرار مي گیرد. تئاتري كه ما اجرا 
كرديم برداشت آزادي از يك زندگي اجتماعي است و سعي كرديم 

در حد بضاعت به اين مسائل پرداخته شود . 
اس�تقبال و بازخ�ورد نماي�ش بين اهالي رس�انه، 

هنرمندان و مخاطبان چطور بوده است؟
علت اينكه بسیاري از تصمیمات از مسائل جامعه دور است اين است 
كه از اتاق خود بیرون نمي آيند و مواجهه واقعي با مسائل زندگي مردم 
ندارند و  اين باور وجود ندارد. در رس��انه هاي مختلف تلاش كرديم 
كه تشريف بیاورند و نمايش را ببینند. بعضي از عزيزان هم نمايش 
را ديدند. تصمیم داريم نمايش را به دل مردم ببريم و مردم از سطوح 
مختلف استقبال خوبي داشتند. اهالي رسانه، تولیدكنندگان و هر 
كسي كه در فضاي اقتصادي دغدغه داشت نمايش را ديد. امیدواريم 

در نمايش هاي بعدي استقبال خوبي از اين نمايش ها بشود. 

گفت وگو با تهيه كننده نمايش جاي خالي ما

نمايشي با تمي متفاوت با موضوع مفاسد اقتصادي
كنگره سراسري شعر بقيع برگزار مي شود

دفاع شاعرانه از بقيع و نفي تفكر سلفي

   ايزد مهرآفرين
رئي�س س�ازمان هن�ري اوج در نشس�ت 
رس�انه اي اين س�ازمان ب�ه مظلومي�ت حوزه 
فرهنگ، هنر و رس�انه اش�اره كرد و س�ازمان 
اوج را يك س�ازمان عملگرا خطاب كرد كه به 
دنبال احياي فرهنگ انقاب اس�امي اس�ت. 
احسان محمدحسني روز گذشته و در آستانه روز 
خبرنگار نخستین نشست خبري خود را با اهالي 
رسانه برگزار كرد كه در آن علاوه بر ارائه گزارش 
از عملكرد مؤسسه »اوج« در شش سال گذشته، 
انتق��ادات و كنايه هايي را هم نس��بت به عملكرد 
مسئولان كشور و نگاه آنها به هنرمندان بیان كرد. 
محمدحسني پس از اشاره  به شرايط جنگ و بحران 
كشورهاي منطقه و ناامني هايي كه در اطراف ايران 
وجود دارد و تأثیراتي كه بر روحیه آدمي مي گذارد، 
گفت: ب��ا اين ش��رايط خیلي ح��ال و رمقي باقي 
نمي ماند كه مقوله رها شده  فرهنگ و هنر كشور را 
دريابیم چون براي من پرداختن به اين مقوله چوب 

زدن به مرده تلقي مي شود. 
  جشنواره هاي تكراري و بي رمق

رئیس سازمان اوج گفت: در اين بین دستگاه هاي 
فرهنگي مرتبط با دولت منفعل و بلاتكلیف هستند. 
تمام تمركزشان برگزاري جشنواره هاي تكراري و 
بي رمق اس��ت و بر امور حاشیه اي تأكید دارند. در 
سال 300 جشنواره بي خاصیت برگزار مي شود و 
چندين میلیارد هزينه مي شود اما اتفاق جديد و 
مباركي در عرصه تولیدات ناب صورت نمي گیرد. 
حكايت جش��نواره هاي امروز قرص مسكن براي 
بیمار در حال جان دادن اس��ت و در واقع مي توان 
براي آن اين ضرب المثل را اس��تفاده كرد كه شام 
و ناهار هی��چ و...  مدير بنیاد رواي��ت تصريح كرد: 
وضعیت ما در حوزه هاي هنري هم چندان مناسب 
نیس��ت اما در اين بین يكس��ري جوان به صورت 
خود جوش وارد فضاي فرهنگي مي ش��وند، مانند 
بچه هاي روايت فتح كه وارد میدان شدند اما الان 

شرايط با آن زمان متفاوت است. 
وي افزود: در سال 90 مؤسسه اوج به وجود آمد و 
نزديك به 80 مؤسسه فرهنگي در اين شش سال 
تشكیل و تقويت ش��د. 11هزار اثر با ابعاد و تنوع 
مختلف تولید شده است. دغدغه اصلي ما محتوا بود 
و زيبايي و جذابیت براي ما در درجه دوم اهمیت 
قرار دارد. ما با كارها و تولیداتمان صحبت مي كنیم 

و در واق��ع بین ما و بعضي مس��ئولان توافق هايي 
صورت گرفته  اس��ت. قرار بر اين شد كه مسئولان 
سخنراني كنند و ما به كار و تولید بپردازيم كه البته 

بي اشتباه هم نبوديم. 
محمد حس��ني ادام��ه داد: ما به دنب��ال تولیدات 
مؤثر هس��تیم و براي آن به دنب��ال ايده هاي نو با 
قیمت مناسب هستیم. »اوج« يك ستاد كم عده 
و چابك است كه كار س��تادي انجام مي دهد. اوج 
خود چیزي تولید نمي كند و همه تجهیزات در 80 
مؤسسه تجمیع شده است. ما تنها برنامه ريزي و 
سیاستگذاري مي كنیم به همین دلیل بودجه ثابت 
و مشخصي نداريم چرا كه ما فكرها و ايده ها را پیدا 
مي كنیم و براي آن تمام امكانات را بسیج مي كنیم. 
شايد بتوان اوج را به پژوهش��گاه رويان در عرصه 

فرهنگ و هنر تشبیه كرد. 
مديرعامل مؤسس��ه فرهنگي اوج با ارائه گزارشي  
در مورد فعالیت ه��اي حوزه هنرهاي تجس��مي 
گفت: مجموعه خان��ه طراحان انقلاب اس��لامي 
و مجموعه هاي مش��ابه آن در ح��ال فعالیتند كه 
نمونه كاري آنه��ا را در بیلبوردهاي غیرتبلیغاتي 
شهر تهران و ساير اس��تان ها مي بینید. در حوزه 
موش��ن گرافیك   دس��تاورد بزرگي را ب��راي هنر 
انقلاب اسلامي ش��اهديم و خانه طراحان در سال 
نزديك به 400 موشن تولید مي كند كه عرضه و 
پخش مي شود. در بخش تبلیغات محیطي جاده 
نجف به كربلا پوشش داده مي شود. جوانان خلاق 
در حوزه انیمیش��ن مش��غول فعالیت هستیم كه 

امیدوارم به چرخه صنعتي برسیم. 
   توليد فيلم »پرواز به وقت شام« حاتمي كيا 

و »طيب خان« ده نمكي
مديرعامل مؤسس��ه فرهنگ��ي اوج تصريح كرد: 
علاوه بر موارد مذكور در حوزه فیلم و س��ريال به 
دنبال تولید پنج فیلم س��ینمايي براي جشنواره 
فیلم فجر هستیم. بخش��ي از اين پنج اثر پیش از 
اين خبري شده است. يكي از جدي ترين اين آثار 
فیلم سینمايي »پرواز به وقت شام « به كارگرداني 
ابراهیم حاتمي كیا با محوريت موضوعات سوريه 
است. همچنین فیلم سینمايي »تنگه ابوغريب« 
به كارگرداني بهرام توكلي، فیلم سینمايي »توهم 
توطئه« به كارگردان��ي احمدرضا معتمدي، فیلم 
س��ینمايي »نائله« به كارگرداني اصغر عباسي با 
موضوع عاش��ورا و فیلم س��ینمايي »طیب خان« 

به كارگرداني مسعود ده نمكي را در دست ساخت 
داريم. همچنین نزديك به 12 اثر نیز در كنار اين 
آثار در حال تولید اس��ت كه بعد از نهايي ش��دن 

اسامي آنها اعلام مي شود. 
محمدحسني درباره س��ريال هاي در حال تولید 
اوج اظهار كرد: هشت سريال در حال تولید داريم. 
»پايتخت«، »سر دلبران«، »گیله وا« »آشوب« و 
سريال »دلیران خاكس��تر« تولید شده است و در 
كنار آن سه س��ريال در حال پیش تولید است كه 
يكي از آنها سريال الف ويژه ماست كه از زمستان 
فیلمبرداري آن آغاز مي ش��ود. به ج��ز اين موارد 

15سريال هم در حال بازنويسي است. 
وي درباره مديريت خود بر س��ه سازمان فرهنگي 
توضیح داد: وقتي مردم با چندين سازمان با هدف 
يكسان مواجه مي ش��وند، نس��بت به خروجي و 
ماهیت ش��كل گیري آنها با ابهام روبه رو هستند و 
تفاوت كاركردي آنه��ا را نمي دانند، بنابراين لازم 
است يك تمركزگرايي مديريتي براي اين عرصه 

شكل بگیرد.  
مديرعامل بنیاد روايت فتح، بودجه ساخت »پرواز 
به وقت شام« را 8 میلیارد تومان اعلام كرد و ادامه 
داد: حاتمي كیا ترجیح داده بي حاشیه پیش برود 
و من هم با همین دس��ت فرمان پی��ش مي روم. 
70درص��د ضبط فیلم »پ��رواز به وقت ش��ام« به 
پايان رسیده اما پروژه بايد بي حاشیه ادامه داشته 
باش��د. ما يك اصل كلي در اوج داريم كه پول هر 
پروژه را سروقت و با ادب پرداخت كنیم. مديران 
فیلم و س��ريال ما بیرون از اوج دفتري ندارند كه 
با تهیه كنندگان ش��ريك باش��د و به همین دلیل 
فیلم ها واقعي تر تولید مي ش��وند و سلامت مالي 
دارند. درباره اين فیلم هم برآورد مالي ما 8 میلیارد 
تومان بود و تیم تولید تلاش مي كند زير اين قیمت 

تمام شود. 
   سريال صدام را حتماً مي سازيم 

وي درباره سرانجام ساخت سريال »صدام« گفت: 
همچنان به دنبال تولید اين س��ريال هستیم اما 
فرزن��د علیرضا نادري، نويس��نده اين س��ريال به 
بیماري س��رطان مبتلا ش��د و فوت ك��رد و آقاي 
نادري ديگر قادر به بازنويس��ي اي��ن اثر نبود. تیم 
جديد احتیاج بود اما تی��م جديد به آن متن قبلي 
وفادار نبود و مورد قبول اوج قرار نگرفت. طبیعي 
اس��ت دنبال يك تیم جديد بگرديم، ما خانواده و 
بستگان و كاخ هاي صدام را نیاز داريم و كارگرداني 
مي خواهیم كه كار را س��ريع به اتمام برساند. اوج 
نمي تواند همزمان مشغول دو پروژه الف ويژه باشد.  
محمدحس��ني در پايان اش��اره كرد: هنر انقلاب 
اسلامي همزمان با رويش ها با ريزش هايي مواجه 
بوده  است. عده اي در جلسه با مقام معظم رهبري 
ايشان را مولاي من خطاب مي كردند اما بعداً روي 
تمام ضد انقلاب ها را سفید كردند. اما هر كسي دل 
در گرو اعتقادات ما دارد ما در خدمت وي هستیم. 
تذكري هم به افرادي كه از اين بچه ها سوءاستفاده 
مي كنن��د، مي دهیم؛ اين بچه ها حیف هس��تند، 
آنها را وارد تلاطم انتخابات نكنید. »اوج« افتخار 
مي كند كه وارد اين زمینه ها نشده است. كارهاي 
انتخاباتي مي آيند و مي روند، زش��ت اس��ت كه با 

هنرمندان اينگونه رفتار مي كنند.

رئيس سازمان هنري اوج مطرح كرد

افتخار ما اين است كه از هيچ سفارتخانه خارجي پول نمي گيريم

 مسئولان سخنرانی کنند
 ما تولید می کنیم!

تربیت نیرو دور از پایتخت

سال هاست كه به مدد سیاس��ت هاي خرد و كلان مديران 
ناكارآمد، نابلد و اغلب منفعت طلب و به اصطلاح فرهنگي در 
حوزه فرهنگ و هنر، تهران تبديل به يگانه مركز خلق، تولید 
و ارائه آثار هنري ش��ده است؛ سیاس��تي كه از يك سو موج 
مهاجرت هنرمندان و جوانان آينده دار را به پايتخت آن هم 
به  رغم نبود امكانات متناسب شديداً افزايش داده و از سوي 
ديگر خلأ عمیق و وس��یع فرهنگي را از شمال تا جنوب و از 
غرب تا شرق كشور با تمام گستردگي و غناي قومي و ملي به 
وجود آورده، برنامه ريزي كه متأسفانه دولت به دولت نه تنها 
براي رفع آن اقدامي نشده كه مستحكم تر و عمیق تر در حال 

گسترش است. 
اما در اين بازار مكاره و پرمش��تري پايتخت نش��یني، چند 
صباحي اس��ت كه يكي از هنرمندان مطرح، باسابقه و البته 
خوش آتیه در حوزه تئاتر، سینما و تلويزيون از اين كلانشهر و 
پیشنهادهاي وسوسه انگیز و بازارهاي مكاره اش دست  شسته 
و به گوشه دنج و خلوتي از خطه سرسبز گیلان مهاجرت كرده 
است، هجرتي كه نه براي استراحت، تفريح و البته بازنشستگي 
زودهنگام كه تنها و تنها براي ش��كوفايي و رونق دوباره هنر 
نمايش و صدالبته كشف و معرفي ظرفیت ها و استعدادهاي 
آن ديار ص��ورت گرفت، مهاجرتي كه هنوز يك س��ال از آن 
نگذشته، گروهي از جوانان مستعد و با آينده را براي حضور 
در سطح اول و حرفه  هنرهاي نمايش��ي كشور آماده و مهیا 
كرده است؛ گروهي كه چندي پیش با اجراي كم نظیرشان در 
قالب نمايش آشپزخانه در يكي از تماشاخانه هاي خصوصي 
تهران معرفي  شدند و حال با تجهیز و افتتاح سالن تئاتر در 
همان خطه سرسبز گیلان و شهر رشت ماهیت كاملًا رسمي 
و جدي تر از گذشته به خود گرفتند. سالني كه در آيین افتتاح 
خود و با اجراي دو نمايشنامه معروف خرس و خواستگاري 
اثر آنتوان چخوف، نويسنده معروف و مشهور روس آن هم با 
برگردان گیلكي چنان بي نقص و عالي اجرا ش��د كه اگر در 
تهران و در سالني با گنجايش بیش از 300 نفر هم به صحنه 
برود، قطع به يقین ركورد پرمخاطب ترين اثر نمايشي سال 
كشور را نصیب خود مي كرد، ولو آنكه در رشت نیز با استقبال 
عالي روبه رو شده و در سالن 260 نفري هامون در يك هفته 
ابتدايي كل بلیت ها به فروش رسیده و بسیاري به انتظار آغاز 

فروش هفته دوم مانده اند.
نگارنده اين افتخار را داشت كه در آيین آغازين تئاتر هامون 
به سرپرستي هنري محمدحس��ن معجوني حضور داشته 
باشد، از اين  رو به جرئت مي توان گفت آنچه بر صحنه نمايش 
در رشت ديده است نه تنها نش��ان از معرفي تعدادي جوان 
مس��تعد بلكه نويد ظهور و بروز جريان مهم، عمیق، صادق 
و اصیل تئاتري در فضاي بلبش��وي اين روزهاي فرهنگ و 
هنر كشور دارد كه در آينده نه چندان دور كلیت و تمامیت 
جامعه هنري كش��ور را تحت تأثیر خود ق��رار خواهد داد. 
جوانان بي ادعايي كه هنوز سوداي شهرت مسخ شان نكرده 
و ساده و بي آلايش بعد از اتمام اجراهايشان با دوچرخه به 
سمت منازل خود راهي مي شوند و ان شاءالله كه با هدايت ها 
و راهنمايي هاي حس��ن معجوني هرگز از اين سادگي دور 
نشوند، مخدري كه اين روزها همچو آفتي خانمان سوز در 
بین برخي به اصطلاح هنرمند چنان توهم ايجاد كرده است 
كه گويي خود را ناجي تئاتر و سینماي كشور برمي شمارند و 
در بین اهالي رسانه با وقاحت از توهمات دروني خود سخن 
به میان مي آورن��د و در مدت اجراي آثارش��ان قیمت هاي 
كذايي براي بلیت هاي خود آن هم تنها براي اثبات متوهم 

بودن شان مي گذارند. 
اما به ضرس قاطع بايد گفت ناجي حقیقي و واقعي هنر اين 
كشور امثال حسن معجوني  هستند كه به دور از ظاهرسازي 
و كیسه دوختن ها آن هم صدها كیلومتر دورتر از پايتختي 
كه تمام امكانات تنها و تنها در آنجا جمع و دپو شده است، 
مهاجرت كرده و به جاي رتق وفتق امورات ش��خصي آن هم 
در اوج شهرت، حقاً و انصافاً تمام وجود خود را وقف تربیت 
نس��لي مي كند كه در آينده پیش رو تمامیت كشور بايد به 

احترام شان ايستاده و كلاه از سر بردارند. 
در پايان، نگارنده امیدوار اس��ت با ادام��ه چنین روندي و با 
حضور مديران فرهنگي، كاربلد و دغدغه مند در بدنه دولت 
دوازدهم و اجرايي شدن سیاس��ت هاي عدم تمركزگرايي، 
شاهد روشن شدن چراغ ساير سالن ها در شهرهاي مختلف 

كشور باشیم. 

حكمت 71 

مُ . اَا قْلُ نَاقَاصَا الكَْا ا تَامَّ العَْا       إذَِا

 چون عق��ل كامل گردد ، س��خن 
اندك شود .

وحيد مهري     دریچه

رئيس اداره مسلمانان قفقاز جمهوري آذربايجان :
در ایران گویی در وطن خودم هستم  

رئيس اداره مسلمانان قفقاز جمهوري آذربايجان گفت: بنده وقتي به ايران مي آيم 
اصاً احساس بيگانگي نمي كنم، گويي در وطن خود هستم چرا كه از جهت معنوي 
و قلبي ميان ايران و جمهوري آذربايجان احساس رفاقت و برادري وجود دارد. 
شیخ الاسلام الله شكور پاشازاده، رئیس اداره مسلمانان قفقاز از جمهوري آذربايجان 
كه در رأس هیئتي بلندپايه به منظور انجام مقدمات برگزاري همايش »همبستگي 
اسلامي« و ديدار با مسئولان فرهنگي به كش��ورمان سفر كرده است، گفت: بنده از 
آقاي ابراهیم تركمان تشكر مي كنم كه در راستاي روابط في مابین فعالیت هايي داريم 

و اين ديدار نشان دهنده روابط ديني، رفاقت و روابط تاريخي ما است. 
وي ادامه داد: به همین دلیل در ادامه اعلام سال همبستگي در سال 2017 از سوي 
رئیس جمهور الهام علي افُ ما كنفرانس همبستگي را برگزار كرديم كه بسیار حائز 
اهمیت است. همچنین بنده بسیار خوشحالم كه آقاي منوچهر متكي و آيت الله اراكي 
دبیركل مجمع جهاني تقريب مذاهب اسلامي در برگزاري اين كنفرانس همكاري و 

شخصیت هاي بزرگي در اين كنفرانس شركت كردند. 
رئیس اداره مسلمانان قفقاز از جمهوري آذربايجان بیان داشت: امیدوارم ادامه اين 

كنفرانس  در باكو نیز برگزار شود.
  وي عنوان كرد: بنده وقتي به ايران مي آيم، اصلًا احساس بیگانگي نمي كنم، گويي 
در وطن خود هستم چرا كه از جهت معنوي و قلبي میان ايران و جمهوري آذربايجان 
احس��اس رفاقت و برادري وج��ود دارد. افتخار مي كنیم كش��وري مانند جمهوري 
اسلامي ايران همسايه ما است. قطعاً احساس متقابل هم همین طور است و جناب 
آقاي تركمان زحمات بسیاري را براي وس��عت روابط و ارتباطات فرهنگي میان دو 

كشور كشیده است. 

    کتاب

     محمد صادقي
كنگ�ره سراس�ري ش�عر بقي�ع ب�ا ه�دف ايج�اد مطالبه  
فراگير ش�اعران ايران�ي براي دف�اع از قبور ائم�ه )ع( در 
بقي�ع و نف�ي تفك�ر س�لفي و داعش�ي برگزار مي ش�ود. 
محمدعلي مجاهدي، شاعر آيیني و دبیر كنگره شعر بقیع، در 
نشست خبري اين كنگره، با اش��اره به سابقه هزار و 100 ساله 
شعر آيیني درباره بقیع، گفت: امروزه يك شاعر آيیني نمي تواند 
چشمش را به روي فجايعي كه در اطراف ما مي گذرد، ببندد و 
نسبت به آن بي تفاوت باشد. وظیفه شاعر آيیني اين است كه 

براي شكست ابهت پوشالي وهابیت از هنر شعر استفاده كند. 
مجاهدي افزود: شعر ولايي يكي از قطعات شعر آيیني است و 
در آن اعتراض به شرايط نامطلوبي كه در يك جامعه اسلامي 
حاكم شده است و حاكمیت كساني را كه تمامي كارشان ستیز 

با شیعه و شیعه ستیزي است، به چالش مي كشد. 
وي با اشاره به وجود بقاع متبركه ائمه در قبرستان بقیع تا حدود 
100 سال پیش، به تشريح حمله وهابیون تحت حمايت انگلیس 
و تخريب آن بقاع پرداخت و گفت: حركت غیرانساني آل سعود 
در اين تخريب خشم مسلمانان زيادي را برانگیخته است، به ويژه 
اينكه اين اتفاق با كمك استعمار و با هزينه كرد از ذخاير منطقه 
حجاز كه متعلق به مسلمانان مي باشد، انجام پذيرفته است. اخیراً 
نیز شاهديم كه اين حكومت تلاش كرده با دل بستن به استكبار 
به ويژه امريكا اين مسئله را تداوم ببخشد و در كنار آن با ارتباط 
با صهیونیسم جهاني خواب هاي ش��ومي را براي منطقه ببیند.  
مجاهدي به سیاس��ت هاي دولت س��عودي در منطقه پرداخت 

و گفت: پس از انقلاب اس��لامي و جهت گیري نظام اسلامي در 
مقابل نظام سلطه و استكبار جهاني، خودكامگان سعودي ديدند 
با اين رويه رو به اضمحلال هستند، بنا براين تلاش كردند بیش از 
گذشته به استكبار دل ببندند، مثل قراردادي كه اخیراً با ترامپ 
بستند.  در ادامه اين نشست، محمد حبیبي كسبي، عضو هیئت 
علمي كنگره ش��عر بقیع، درباره نحوه شركت ش��اعران در اين 
كنگره گفت: فراخوان كنگره شعر بیش از 20 روز است منتشر 
شده و توصیه ام به شاعران اين است كه در سرودن شعر براي بقیع 
از الگوهاي رايج در اشعار جشنواره اي و كنگره اي فاصله بگیرند.  
حبیبي همچنین از شاعران خواست درباره جاهلیت قبیله اي و 
جاهلیت مدرن كه در ديدار اخیر مقام معظم رهبري با شاعران 
به آن پرداخته شد شعر بگويند.  عضو هیئت علمي كنگره شعر 
بقیع، مهلت ارسال آثار را به كنگره تا هفتم شهريورماه عنوان كرد 
و گفت: در تلاش هستیم اختتامیه اين كنگره در روز شهادت امام 

حسن مجتبي)ع( برگزار شود. 

ضياء الدين دري در گفت وگو با »جوان«: 

 ايوبي گفت »خانه پدري«  قابل پخش نيست
 چون حال دخترش با ديدن فيلم بد شده است!

   جواد محرمي
اين فيلم ظاه�ري خانوادگي دارد ولي مناس�ب خانواده 
نيست، اين را مخاطب سينما بايد پيش از رفتن به سينما 
يا خريد از س�وپرماركت بداند وگرنه نوعي كاهبرداري 
محسوب مي شود. من خودم موافق اكران خانه پدري با 
قيد رده سني بالاي 20 سال بودم و اين تقريباً در شوراي 
نمايش حتي از س�وي اعضاي ارزش�ي، مورد اجماع بود 
و آقاي عياري هم جاي�ي به من گفت كه من با نظر ش�ما 
موافق�م ولي آق�اي ايوبي بع�داً آمد و گف�ت: »من فيلم 
را دي�دم و دخترم حالش بد ش�د و به نظ�رم قابل پخش 
نيس�ت« وگرنه همان س�ال 92 به اصطاح قال قضيه با 
رده بندي سني كنده ش�ده بود. وقتي موضوعي ملتهب 
س�وژه فيلمي مي ش�ود تهيه كننده و كارگ�ردان بايد از 
قبل آماده باش�ند كه فيلم ش�ان قيد رده بن�دي بخورد. 
با اين قيود مي ش�ود بخش�ي از توقيف ها را سامان داد. 
 ضیاء الدين دري عضو س��ابق ش��ورای مجوز نمايش درباره 
حواش��ی توقیف فیلم خانه پدری گفت: درباره كمپیني كه 
چندي پیش با عنوان »هنر توقیف شدني نیست« در فضاي 
مجازي ايجاد شد، گفت: عده اي آمدند كمپیني راه انداختند 
و حتي بهروز وثوقي را نی��ز متقاعد كردن��د از امريكا به آن 
بپیوندد و البته كمپین شان شكست خورد چون حرف شان 
خیلي كلي بود، البته اينكه هیچ فیلمي توقیف نشود، آرزوي 
خوبي است و اگر محقق شود براي سینما اتفاق مباركي است 
اما اين ايده آل با قوانین غیرش��فاف و اين وضعیت حاكم بر 

سینما محقق نمي شود. 
وي به اين اشاره كرد كه رده بندي سني براي سینما در همه 
دنیا وجود دارد و توضیح داد: در امريكا فیلم را براي توده هاي 
مردم مي سازند و آنجا چون بسیاري از مردم مذهبي هستند، 
موضوع اخلاق اهمیت زي��ادي دارد. اولین جايي كه فیلم ها 
را كنترل مي كند خود جامعه اس��ت، مثلًا اگر فیلمي اكران 
شود كه مناسب 12 سال به پايین نیست و اطلاع رساني نشده 
باشد، جامعه عكس العمل نش��ان داده و پاي مجامع قانوني 
وسط كشیده مي شود كه اين فیلم درست رده بندي نشده. 
خود تهیه كنندگان به دلیل اينكه بر كار مشرفند مجبورند به 
طور خودكار آثارش��ان را با رده بندي سني هماهنگ كنند، 
رسانه ها آنجا خیلي پیگیر رده بندي سني هستند، البته برخي 
مصداق هاي اخلاق در آنجا ب��ا ايران به طور طبیعي متفاوت 
است اما به روح متعارف حاكم بر جامعه پايبندي وجود دارد. 

به گفته اين فیلمس��از و عضو سابق ش��وراي مجوز نمايش، 
مس��ائل اخلاقي تنها معیار براي رده بندي سني فیلم ها در 
غرب نیس��ت بلكه معیارهاي ديگري هم وج��ود دارد، براي 
مثال ممكن اس��ت س��ريالي ظاهراً خانوادگي باشد و درون 
خانواده اتفاق بیفتد ولي ديالوگ ها و ارجاعاتي مثلًا سیاسي 
يا فلسفي داشته باشد كه براي سنین پايین و حتي مخاطب 
عام مفهوم نباشد، اين موارد هم در رده بندي لحاظ مي شود 
كه مخاطب بداند نبايد با كودك يا نوجوان يا آدمي كه به اين 
فیلم ها علاقه ندارد به سینما برود. در واقع مخاطب شناسي 
و احترام به سلیقه مخاطب با رده بندي سني اعمال مي شود. 
اين موضوع بايد در سینماي ما هم سامان پیدا كند، الان براي 
فروش روي پوستر برخي فیلم ها عكس هايي مي زنند كه با 
محتواي حقیقي اثر مغايرت دارد، در واقع مخاطب را ترغیب 
مي كنند فیلمي را ببیند كه سلیقه او نیست. اينها در سینما 

به بي اعتمادي و آشفتگي منجر مي شود. 
وي در بخ��ش ديگ��ري از س��خنانش از كاهاني ب��ه عنوان 
فیلمسازي كه در دوره احمدي نژاد كارگردان شد ياد كرده 
و گفت: ش��مقدري خیلي از او حمايت مي ك��رد، او با رفتن 
شمقدري فكر مي كرد در دولت روحاني اوضاع براي امثال او 
خیلي بهتر خواهد شد و مي تواند جوهر اصلي خود را به لحاظ 
فكري در س��ینما بیرون بريزد، همین كار را هم كرد و حتي 
ايوبي شخصاً براي مجوز گرفتن فیلمنامه اش پادرمیاني كرد 
ولي فیلمش نتوانست مجوز اكران بگیرد. كاهاني فكر مي كرد 
با رفتن ايوبي و ايل بیگي كارش راحت تر مي شود ولي نشد. 
الان هم چون نمي تواند به حیدريان بپرد به من انتقاد مي كند، 
حرف هايي كه درباره مخالفت من با فیلمش هم  زده ش��د و 
مي شود درست نیست چون من اصلًا فیلم آخر او را نديده ام 

كه بخواهم مخالفتي داشته باشم.
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